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Zapis stenograficzny jest tekstem nieautoryzowanym.

Porządek obrad: 

1. Wybór zastępców przewodniczącego komisji.
2. Sprawy organizacyjne.



(Posiedzeniu przewodniczy przewodniczący Władysław 
Ortyl)

Przewodniczący Władysław Ortyl:
Dzień dobry.
Witam wszystkich na kolejnym posiedzeniu Komisji 

Obrony Narodowej.
Chciałbym przedstawić… Witam wszystkich serdecz-

nie. Chciałbym przedstawić porządek posiedzenia, który 
sprowadza się do dwóch punktów: pierwszy punkt to wy-
bór zastępców przewodniczącego komisji, drugi punkt to 
sprawy organizacyjne.

Stwierdzam, że mamy wymagane kworum – a jest to 
minimum pięciu senatorów – tak że komisja jest, że tak 
powiem, w mocy.

Chcę kolegów, państwa poinformować, że Prezydium 
Senatu po rozpatrzeniu naszego wniosku wyraziło zgodę 
na wybranie ze składu komisji dwóch zastępców przewod-
niczącego. Zgoda była jednomyślna, tak że tym bardziej 
jesteśmy wdzięczni Prezydium Senatu.

Przystępujemy do realizacji punktu pierwszego…
Najpierw jeszcze zapytam: czy nie ma wniosków o roz-

szerzenie dzisiejszego porządku obrad Komisji Obrony 
Narodowej?

(Głos z sali: Nie ma.)
Nie ma. Dziękuję serdecznie.
Przystępujemy zatem do punktu pierwszego.
Tak jak powiedziałem, mamy zgodę Prezydium Senatu 

na wybór dwóch zastępców, czyli na rozszerzenie o jednego 
liczby zastępców przewodniczącego.

Przypominam, że zgodnie z Regulaminem Senatu wybo-
ry personalne odbywają się w głosowaniu tajnym. Będziemy 
mieli przygotowane opieczętowane karty do głosowania.

Teraz bardzo bym prosił o zgłaszanie kandydatów na 
zastępców. I bardzo proszę o krótkie uzasadnienie propo-
zycji, jeżeli ktoś takowe ma.

Bardzo proszę, pan senator Grubski.

Senator Maciej Grubski:
Panie Przewodniczący, chcę zgłosić kandydaturę 

pana senatora Andrzeja Owczarka. Pan senator Andrzej 
Owczarek jest senatorem już trzecią kadencję. W poprzed-
niej kadencji był wiceprzewodniczącym Komisji Obrony 
Narodowej. Jest osobą, która specjalizuje się w dziedzinie 
obronności. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Władysław Ortyl:

Dziękuję bardzo.
Czy są jeszcze jakieś zgłoszenia?

Senator Andrzej Owczarek:

Panie Przewodniczący, może wygląda to na rewanż 
z mojej strony, ale chcę zaproponować kandydaturę Maćka 
Grubskiego, który w poprzedniej kadencji także był wice-
przewodniczącym Komisji Obrony Narodowej.

Przewodniczący Władysław Ortyl:

Dziękuję bardzo. Grzeczności nigdy dość.
Proszę państwa, czy są jeszcze jakieś kandydatury? 

Nie ma.
(Głos z sali: Dopiero za jakiś czas będą.)
Dobrze. To też jest dobry pomysł.
Zamykam listę zgłoszeń.
Zarządzam pięć minut przerwy na przygotowanie albo 

dostarczenie kart.
(Głos z sali: Najpierw musimy wybrać komisję skru-

tacyjną.)
A, komisję skrutacyjną. Dobrze.
Zapytam jeszcze, czy pan senator Owczarek i pan 

senator Grubski wyrażają zgodę na kandydowanie. Tak? 
Dobrze. Mamy ich zgodę.

Rzeczywiście jeszcze musimy przystąpić do wyboru 
komisji, która przeprowadzi głosowanie tajne. Myślę, że 
trzy osoby wystarczą, aby głosowanie odbyło się w sposób 
demokratyczny i zgodnie z naszym regulaminem.

Bardzo proszę o zgłaszanie kandydatur.

Senator Henryk Górski:

Może ja zgłoszę Bogdana Pęka, senatora Pęka.

Przewodniczący Władysław Ortyl:

Bardzo proszę.
Pan senator się zgadza – tak? Dobrze.
Ja proponuję pana Henryka Górskiego.
(Senator Henryk Górski: Zgadzam się.)
Prosimy o jeszcze jedną kandydaturę.

(Początek posiedzenia o godzinie 13 minut 00)
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Czy senatorowie chcą zabrać głos?
Bardzo proszę.

Senator Andrzej Owczarek:

Bardzo dziękujemy za zaufanie. Na następnym po-
siedzeniu komisji postaram się nie zawieść zaufania, 
jako że…

(Wypowiedź poza mikrofonem)
…Senator Pęk.
(Głos z sali: Jesteśmy za.)
(Przewodniczący Władysław Ortyl: Dobrze.)
Myślę, że…
(Wypowiedzi w tle nagrania)
My mamy taką specjalizację.

Przewodniczący Władysław Ortyl:
Na razie nie będziemy…
(Głos z sali: Panie Senatorze, jak dobrze…)
Dobrze. Dziękuję bardzo.
Proszę państwa, zamykam pierwszy punkt naszego 

porządku obrad.
Przystępujemy do punktu drugiego. Chciałbym, żeby-

śmy w punkcie drugim porozmawiali krótko o sprawach 
organizacyjnych.

Myślę, że wszyscy jesteśmy świadomi, że przedmioto-
wy zakres działania komisji, bardzo skromnie opisany w re-
gulaminie, nie nakłada na komisję zbyt licznych obowiąz-
ków w sensie podejmowania prac ustawowych, niemniej 
jednak ten wąski zakres jest jednocześnie szeroki i można 
go różnie interpretować; stąd uważam, że powinniśmy po-
myśleć o tym, w jaki sposób nasza praca będzie przebiegała 
przez najbliższy rok – bo tak chyba powinniśmy podejść 
do planu działania komisji.

Chcę powiedzieć, że zamierzam się spotkać z panem 
przewodniczącym Maćkiem Klimą, żeby porozmawiać 
o tym, jak było w poprzedniej kadencji i jakie ma dla nas 
zalecenia… A może po prostu na następnym spotkaniu, 
żeby też można było podzielić się informacjami… Mamy 
oczywiście sprawozdanie, jest ono dostępne i można je 
odczytać w sekretariacie komisji. Myślę, że możemy umó-
wić się tak: prezydium przygotuje zakres, który będzie 
uważało za stosowny, wynikający z regulaminu i z prak-
tyki komisji, a jeżeli panowie będą mieli jakieś pomysły 
i wnioski, to – i o to proszę – drogą e-mailową lub w jakiś 
inny sposób dostarczyliby je do sekretariatu. Jeżeli materiał 
będzie wystarczający do tego, żeby się nad nim pochylić, to 
zrobimy posiedzenie – najlepiej wtedy, kiedy będą obrady 
Senatu, czyli 21 bądź 22 grudnia, żeby nie organizować 
specjalnego przyjazdu. A jeżeli do tego czasu materiał nie 
będzie wystarczający, to posiedzenie zrobimy w styczniu, 
bo to nie jest sprawa, która nas jakoś bardzo warunkuje. 
Tyle na temat tego, co myślę o planie… to znaczy nie 
o samym planie, tylko o sposobie, w jaki będziemy go 
opracowywali.

Jeżeli panowie chcą zabrać głos w tej sprawie, to bar-
dzo proszę.

Bardzo proszę. Pan senator Pęk.

Senator Jarosław Duda:
Zgłaszam pana senatora Kiliana.

Przewodniczący Władysław Ortyl:
Dziękuję.
Zamykam listę. Panowie senatorowie Górski, Kilian 

i Pęk stanowią komisję obliczającą głosy, przeprowadzającą 
głosowanie tajne. Dobrze.

Zarządzam pięć minut przerwy technicznej.
(Przerwa w obradach)

Przewodniczący Władysław Ortyl:
Chcę panów poinformować, że nie do wszystkich 

wniosków komisji o poszerzenie prezydium marszałek się 
przychylił. W naszym przypadku zgoda jest, ale w dwóch 
bodajże przypadkach jej nie było. Tak że musimy mieć 
świadomość, że… To chyba wynika z oszczędności.

(Głos z sali: W tej sytuacji panowie wiceprzewodniczą-
cy muszą coś dzisiaj postawić.)

(Rozmowy na sali)
(Głos z sali: Miało być pro publico bono, a oni przy-

jechali tylko…)
(Głos z sali: Zachowamy kolegów we wdzięcznej pa-

mięci.)
(Wypowiedź poza mikrofonem)
Albo w emocjach – tak czy nie? Po wyborach dopiero… 

Tak, tak, po wyborach.
(Rozmowy na sali)
Dobrze. Bardzo proszę komisję o rozdanie kart do gło-

sowania.
Czy wszyscy senatorowie otrzymali karty do głoso-

wania?
Jeżeli tak, to bardzo proszę o wypełnienie kart.
Informuję, że na kartach są trzy pola: za, przeciw 

i wstrzymuję się. Postawienie znaku „x” w odpowiedniej 
krateczce stanowi opowiedzenie się za kandydaturą lub 
sprzeciw wobec niej. Można się wstrzymać. Niepostawienie 
żadnego znaku czyni głos nieważnym.

(Rozmowy na sali)
Bardzo proszę komisję o obliczenie głosów.
Czy wszyscy senatorowie oddali głos? Wszyscy.
Bardzo proszę… Zarządzam pięciominutową przerwę 

techniczną.
(Przerwa w obradach)

Przewodniczący Władysław Ortyl:
Proszę państwa, chciałbym odczytać protokoły głoso-

wań tajnych.
Senatorowie obliczyli głosy, sporządzili protokoły.
Za wyborem senatora Macieja Grubskiego głosowało… 

Oddano 11 głosów ważnych, 11 głosów było za. W spra-
wie wyboru senatora Owczarka głosowało 12 osób i 12 
głosowało za.

Chcę zatem państwa poinformować, że senator 
Owczarek i senator Grubski zostali zastępcami przewod-
niczącego komisji. Bardzo serdecznie gratuluję.
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Senator Maciej Grubski:

Chciałbym poinformować pana przewodniczą-
cego, że w poprzedniej kadencji zakończyliśmy na 
pierwszym czytaniu prace nad ustawą o ochronie gra-
nicy państwowej. Ja byłem wnioskodawcą tej ustawy. 
Oczywiście powrócimy do tematu i będę się starał 
poprowadzić prace nad ustawą – zresztą z nowymi 
wnioskami, bo doszło tam parę nowych, uszczegóło-
wiających elementów.

Przewodniczący Władysław Ortyl:

Czy to była inicjatywa komisji, czy pana senatora?
(Senator Maciej Grubski: Komisji.)
Dobrze.
Czy ktoś jeszcze pragnie zabrać głos? Nikt.
Dobrze. W takim razie bardzo serdecznie dziękuję. 

W razie czego proszę o kontaktowanie się z sekretariatem 
bądź ze mną.

Do zobaczenia na kolejnych spotkaniach. Dziękuję 
serdecznie.

Senator Bogdan Pęk:
Myślę, że jak już się ukonstytuuje ministerstwo, to trzeba 

będzie zrobić spotkanie zapoznawcze, posłuchać o tym, jak 
panowie będą wzmacniać naszą armię – która, jak wiadomo, 
potężna jest – i jak zamierzają doprowadzić ją, zwłaszcza 
w dobie kryzysu, do stanu sprawności obronnej.

Przewodniczący Władysław Ortyl:
Oczywiście. Myślę, że zapoznamy się z koncepcjami 

na przyszłość i stanem faktycznym na dzisiaj.
Jestem umówiony na 6 grudnia z panem ministrem 

Siemoniakiem, który poprosił o spotkanie. Myślę, że ja też 
zasygnalizuję potrzebę takiej wizyty i że komisja taki punkt 
kiedyś zrealizuje, sądzę, że na początku roku. Spotkałem 
się też z panem generałem Sową, gdy byłem na konferencji 
w MON, i myślę, że… Nie wiem, na ile to jest możliwe, 
a na ile nie, ale będę się starał, byśmy pojechali do Brukseli 
i tam zapoznali się z instytucją agencji bezpieczeństwa eu-
ropejskiego czy strukturami NATO. I myślę, że jak będzie-
my wchodzić w sprawę, będziemy to wszystko z pomocą 
zastępców w miarę realizować.

Pan senator Grubski, bardzo proszę.
 
 

(Koniec posiedzenia o godzinie13 minut 20)
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